



United Nations

Department of Economic and Social Affairs



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



RZECZYPOSPOLITEJ POLSKIEJ

منتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021

المسار البرلماني: النهج التشريعية للفضاء الرقمي المتمحور حول المستخدم

مذكرة توضيحية

[السياق](#)

[المواضيع الرئيسية: النهج التشريعية للفضاء الرقمي المتمحور حول المستخدم](#)

[خطة الأنشطة](#)

السياق

من 06 إلى 10 كانون الأول/ديسمبر 2021، ستستضيف حكومة الجمهورية البولندية منتدى حوكمة الإنترنت الـ16 للأمم المتحدة تحت الموضوع العام الإنترنت الموحدة. ومن المتوقع أن ينضم مشاركون من حول العالم للمشاركة في هذه الفعالية في كاتوفيتشي، بولندا، وعبر الإنترنت.

ففي السنوات الأخيرة، سعى منتدى حوكمة الإنترنت إلى تعزيز البعد البرلماني للمنتدى من خلال تيسير مشاركة البرلمانيين في النقاشات حول بعض من أكثر القضايا الملحة المرتبطة باستخدام الإنترنت، وتطورها، وحوكمتها، والتقنيات الرقمية ذات الصلة. وأوصى المشاركون في المائتين المستديرتين في العام [2019](#) و [2020](#)، من بين قضايا أخرى، بأن تتعاون البرلمانات الوطنية، وتتبادل الممارسات الجيدة حول معالجة قضايا السياسات الرقمية.

وفي منتدى حوكمة الإنترنت الـ16، سيجري مسار برلماني في 07 و08 كانون الأول/ديسمبر 2021 حول موضوع النهج التشريعية للفضاء الرقمي المتمحور حول المستخدم. استناداً إلى الخبرات السابقة، وانطلاقاً من



قرار الجمعية العامة للأمم المتحدة [A/RES/74/304](#)، سنتنظم الفعالية بالشراكة ما بين إدارة الأمم المتحدة للشؤون الاقتصادية والاجتماعية، والاتحاد البرلماني الدولي، ومجلس النواب البولندي. كما سيقدم الدعم قسم السياسات الرقمية في مكتب رئيس الوزراء للجمهورية البولندية، بصفته ميسراً مشاركاً، ومنسقاً عاماً لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021 من جهة البلد المضيف.

وفي الفترة السابقة لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021، ستعقد عبر الإنترنت سلسلة من الجلسات التحضيرية، مما سيسمح لأعضاء البرلمانات الإمام بمنتدى حوكمة الإنترنت، والنظام البيئي لحوكمة الإنترنت الأوسع، والمشاركة في الحوار، وتبادل الخبرات حول السياسات الرقمية الرئيسية.

المواضيع الرئيسية: النهج التشريعية للفضاء الرقمي المتمحور حول المستخدم

إن العالم المتجه نحو التكنولوجيا الذي نعيش فيه وفيه في التناقضات، ونهج السياسات المتباينة، مما يجعل سن التشريعات الملائمة، والمعتبرة برهان للمستقبل أكثر صعوبة.

فهل علينا مجرد قبول هذه التحديات باعتبارها متأصلة في العالم الرقمي، أو السعي إلى سياسات أكثر قابلية للتشغيل المشترك، ومتضافرة، ونهج تشريعية لبناء الثقة الرقمية، وإتاحة فضاء رقمي أكثر تمحوراً حول المستخدم؟ عندما نظرنا في سبل لمعالجة قضايا السياسات الرقمية الملحة، هل يمكننا تصور حلول تعمل عبر الولايات القضائية، مع مراعاة الاختلافات الوطنية، والثقافية المحددة؟

وكيف يمكننا إبقاء الإنترنت، والفضاء الرقمي الأوسع مفتوحة، وفي الوقت عينه، آمنة، ومأمونة؟ كيف يمكن للبرلمانات المساهمة في ضمان أن الحلول التي نبتكرها لتحديات السياسات الرقمية هي متمحورة حول الإنسان، والمستخدمين في جوهرها؟ مع مراعاة نتائج المائدتين المستديرتين البرلمائيتين [في منتدى حوكمة الإنترنت للعام 2019 ومنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2020](#)، ندعو البرلمانيين إلى تبادل الآراء، والممارسات الجيدة حول التصدي لتحديات السياسات الرقمية الرئيسية الثلاثة.

البيانات | حقوق الخصوصية والاستخدامات المشروعة للبيانات الشخصية

تطلب المزيد والمزيد من الهيئات التي تقدم الخدمات في العالم الرقمي – سواء أكانت هيئات خاصة أو



أجهزة عامة - بياناتنا الشخصية. يقنعوننا أنه من الضروري إما تكييف خدماتها مع احتياجاتنا، أو حماية المصلحة العامة، لا سيما السلامة أو الأمن العامين. فهل إن معالجة الكمية المتزايدة للبيانات الشخصية ضرورية فعلاً لهذه الأغراض؟ في حال نعم، تحت أي شروط ينبغي جمع البيانات الشخصية، وتحليلها، ومشاركتها؟ وكيف يمكننا تجنب إساءة استخدام البيانات الشخصية من قبل الهيئات الخاصة والعامة؟ هل يمكننا التمتع بخدمات رقمية رفيعة المستوى من دون المساس بخصوصيتنا، وحقوق حماية البيانات؟ ما هي الحلول التشريعية التي تم اتباعها حول العالم للتصدي لهذه التحديات، وكيف تعمل معاً في إطار فضاء رقمي لمحدود؟ ما الذي يزال مفقوداً؟

سياسات المحتوى | التوازن بين حرية التعبير ومكافحة المحتوى الضار: دور منصات الإنترنت

يشكل التنوع في الآراء، وحرية التعبير، وتبادل الآراء جوهر الديمقراطية. جعلت الإنترنت من السهل ممارسة هذه الحقوق، لكنها وفرت أيضاً فرص جديدة لإساءة الاستخدام. ينتشر المحتوى الضار - مثل المعلومات الخاطئة أو المضللة - بسهولة عبر الإنترنت، وفي بعض الأحيان، مع عواقب وخيمة للديمقراطية نفسها، ولحقوق الإنسان. كيف نضمن التوازن الملائم بين ضمان حرية التعبير ومكافحة المحتوى الضار؟ ما هي أدوار مختلف الجهات المعنية (المنصات عبر الإنترنت، والحكومات، إلخ) ومسؤولياتها في تقييم ماهية المحتوى الضار وكيف نتعامل معه؟ هل الأطر القانونية الحالية (وخاصة تلك التي تنشئ نظم المسؤولية لوسطاء الإنترنت) صالحة للغرض أم أنها تحتاج إلى تعديل؟

الحكومة | صنع القرار الآلي والنهج المتمحورة حول الإنسان

أصبح الذكاء الاصطناعي الآن في صميم العديد من الخدمات والمنتجات الرقمية، بدءاً من توجيه تجاربنا عبر الإنترنت إلى تشغيل الأجهزة الذكية. تتأثر بعض الخيارات التي نتخذها الآن في الفضاء الرقمي (بدرجات متفاوتة) بخوارزميات الذكاء الاصطناعي، وفي كثير من الأحيان بطرق لا ندركها. كما تؤثر الخوارزميات (أو حتى تحدد) بعض القرارات التي يتخذها الآخرون بشأننا (على سبيل المثال في سياق عمليات التوظيف). ما هي الإجراءات البرلمانية التي يمكن أن تزيد من الفوائد المحتملة للذكاء الاصطناعي مع الحد من المخاطر؟ هل نحن بحاجة إلى وضع بعض القيود على وقت وكيفية استخدام الذكاء الاصطناعي؟ كيف يمكننا أن نضمن ألا تكون حقوق الإنسان فكرة لاحقة في سياق صنع القرار القائم على الذكاء الاصطناعي؟



نتائج المسار البرلماني

البرلمانيون من مختلف أنحاء العالم مدعوون لمناقشة هذه القضايا مع الخبراء، وتبادل وجهات نظرهم حول المواضيع المقترحة، واستكشاف الأسئلة المطروحة، وتبادل الآراء والخبرات بشأن الحلول التشريعية (القائمة أو المحتملة). وستتم متابعة الرسائل الرئيسية التي تنبثق عن هذه التبادلات (مع المبادئ التوجيهية والاقتراحات والتوصيات المحتملة للبرلمانات) باعتبارها النتيجة الرسمية للمسار البرلماني لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021.

خطة الأنشطة

الجلسات التحضيرية: أيلول/ سبتمبر – تشرين الثاني/ نوفمبر 2021، عبر الإنترنت

في سلسلة من الاجتماعات التي انتشرت عبر الإنترنت بين شهري أيلول/سبتمبر وتشرين الثاني/نوفمبر، ستتاح للبرلمانيين فرصة:

- التعرف على منتدى حوكمة الإنترنت والنظام البيئي لحوكمة الإنترنت،
- مناقشة المواضيع الرئيسية الثلاثة، أثناء التفاعلات مع الخبراء المرموقين في هذا المجال.

الفعاليات البرلمانية في منتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021: 07-08 كانون الأول/ ديسمبر 2021

خلال مسار مخصص في يومي 07 و08 كانون الأول/ ديسمبر، سيقوم البرلمانيون بما يلي:

- مواصلة المناقشات حول المواضيع الرئيسية (كانوفيتشي وعبر الإنترنت) بناءً على المناقشات التي جرت خلال الجلسات التحضيرية، سيواصل البرلمانيون تبادل وجهات النظر بشأن الإجراءات التشريعية لمواجهة تحديات السياسة الرقمية التي تم تسليط الضوء عليها.
- عقد اجتماع مائدة مستديرة برلمانية (كانوفيتشي وعبر الإنترنت)



ستتمحور هذه الجلسة العامة حول نتائج المناقشات المتعلقة بالمواضيع الرئيسية الثلاثة للمسار البرلماني لمنتدى
حوكمة الإنترنت للعام 2021.

المشاركة في منتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021: 06 - 10 كانون الأول/ ديسمبر 2021، كاتوفيتشي وعبر الإنترنت

البرلمانيون مدعوون إلى المشاركة بنشاط في جميع الجلسات الأخرى لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021،
والمساهمة بأرائهم وخبراتهم في النقاشات. سيكون البرنامج الشامل متاحاً على الموقع الإلكتروني لمنتدى
حوكمة الإنترنت..

جدول الأنشطة	
التاريخ	التركيز على مناقشة المواضيع التالية
الجلسات التحضيرية للمسار البرلماني (عبر الإنترنت)	
23 أيلول/ سبتمبر، 12:00 - 14:00	[اختياري] النظام البيئي لحوكمة الإنترنت • كيف تعمل الإنترنت • العناصر الرئيسية للنظام البيئي لحوكمة الإنترنت
07 تشرين الأول/أكتوبر، 13:00 - 14:30	حقوق الخصوصية والاستخدامات المشروعة للبيانات الشخصية
21 تشرين الأول/أكتوبر، 15:00 - 16:30	التوازن بين حرية التعبير ومكافحة المحتوى الضار: دور منصات الإنترنت
04 تشرين الثاني/ نوفمبر، 12:00 - 13:30	حوكمة الذكاء الاصطناعي: صنع القرار الآلي والنهج المتمحورة حول الإنسان
18 تشرين الثاني/ نوفمبر،	[اختياري] التعرف على منتدى حوكمة الإنترنت



<ul style="list-style-type: none"> ● لمحّة عامة عن عمليات منتدى حوكمة الإنترنت ● نقاشات مع الفريق الاستشاري للجهات المعنية المتعددة، والتحالفات الدينامية، ومنتديات أفضل ممارسة، وشبكات السياسات، ومبادرات منتدى حوكمة الإنترنت الوطنية، والإقليمية، وللشباب. 	14:30 – 13:00 بالتوقيت العالمي المنسق
الفعاليات البرلمانية في منتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021 07-08 كانون الأول/ديسمبر (كاتوفيتشي وعبر الإنترنت) الأوقات في توقيت وسط أوروبا (التوقيت العالمي المنسق +1)	
الحفل الموسيقي الاحتفالي وحفل كوكتيل	06 كانون الأول/ديسمبر، 20:00 – 19:00 و 21:30 – 20:00
حفل الافتتاح لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021	07 كانون الأول/ديسمبر، 11:30 – 10:00
الجلسة البرلمانية 1: حقوق الخصوصية والاستخدامات المشروعة للبيانات الشخصية	07 كانون الأول/ديسمبر، 15:30 – 14:00
المائدة المستديرة البرلمانية لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021	07 كانون الأول/ديسمبر، 17:15 – 16:15
حفل الاستقبال البرلماني	07 كانون الأول/ديسمبر، التوقيت والمكان: يحددان لاحقاً
الجلسة البرلمانية 2: التوازن بين حرية التعبير ومكافحة المحتوى الضار - دور منصات الإنترنت	08 كانون الأول/ديسمبر، 11:00 – 9:30
الجلسة البرلمانية 3: حوكمة الذكاء الاصطناعي - صنع القرار الآلي - النهج المتمحورة حول الإنسان	08 كانون الأول/ديسمبر، 13:00 – 11:30
وكذلك، إن أعضاء البرلمانات مدعوون للمشاركة في أنشطة أخرى لمنتدى حوكمة الإنترنت للعام 2021.	



Internet Governance Forum 2021

Parliamentary track: Legislative approaches for a user-centric digital space

Concept note

[Context](#)

[Key topics: Legislative approaches for a user-centric digital space](#)

[Plan of activities](#)

CONTEXT

From 6 to 10 December 2021, the Government of the Republic of Poland will host the United Nations 16th Internet Governance Forum (IGF 2021) under the overarching theme *Internet United*. Participants from around the world are expected to take part in this event in Katowice, Poland and online.

In recent years, the IGF has sought to strengthen the parliamentary dimension of the forum by facilitating the participation of parliamentarians in discussions on some of the most pressing issues related to the use, evolution and governance of the Internet and related digital technologies. Participants in the [2019](#) and [2020](#) parliamentary roundtables recommended, among other issues, that national parliaments cooperate and exchange good practices on dealing with digital policy issues.

At the 16th IGF, a parliamentary track will take place on 7–8 December 2021 on the theme *Legislative approaches for a user-centric digital space*. Building on previous experiences and in the spirit of the [United Nations \(UN\) General Assembly Resolution A/RES/74/304](#), the event will be **jointly organised by the United Nations Department of Economic and Social Affairs (UN DESA), the Inter-Parliamentary Union (IPU) and the lower chamber of the Polish parliament, the Sejm**. Support will also be provided by the Department of Digital Policy in the Chancellery of the Prime Minister of the Republic of Poland, acting as co-facilitator and overall coordinator of the IGF 2021 from the Host Country's side.

In the lead-up to IGF 2021, a series of preparatory sessions will be held online allowing Members of Parliaments to become familiar with the IGF and the broader Internet governance ecosystem and to engage in dialogue and exchanges of experiences on key digital policy

issues. The main points emerging from these discussions will form the basis for the output document from the parliamentary track at IGF 2021.

KEY TOPICS: LEGISLATIVE APPROACHES FOR A USER-CENTRIC DIGITAL SPACE

The technologically-oriented world we live in is abundant in contradictions and divergent policy approaches, making it increasingly difficult to enact appropriate and future-proof legislation. Should we merely accept these challenges as being inherent to the digital world, or seek more interoperable and convergent policy and legislative approaches to building digital trust and enabling a more user-centric digital space? When we consider ways to address pressing digital policy issues, can we envision solutions that work across jurisdictions, while being mindful of specific national and cultural differences?

How can we keep the Internet and the broader digital space open, and, at the same time, safe and secure? How can parliaments contribute to ensuring that the solutions we devise to digital policy challenges are human-centric and have users at their core? Having in mind the conclusions of the parliamentary roundtables at [IGF 2019](#) and [IGF 2020](#), we invite parliamentarians to exchange views and share good practices on tackling three key digital policy challenges.

DATA | Privacy rights and legitimate uses of personal data

More and more entities providing services in the digital world – be they private entities or public bodies – request our personal data. They persuade us that it is necessary to either better customise their services to our needs, or to protect the public interest, in particular public safety or security. Is the processing of an increasing amount of personal data really necessary for such purposes? If so, under what conditions should personal data be collected, analysed and shared? And how can we avoid abuses of personal data by both private and public entities? Can we enjoy high-quality digital services without jeopardising our privacy and data protection rights? What legislative solutions have been put in place around the world to tackle such challenges, and how do they work together in the framework of a borderless digital space? What is still missing?

CONTENT POLICY | Balancing freedom of speech and the fight against harmful content: the role of Internet platforms

Diversity of opinions, freedom of speech and exchanges of views form the core of democracy. The Internet has made it easier to exercise these rights, but it has also created new opportunities for abuse. Harmful content – such as misinformation and disinformation – is now easily spread online, sometimes with dire consequences for democracy itself and for human rights. How do we ensure a proper balance between guaranteeing freedom of expression and fighting harmful content? What are the roles and responsibilities of different stakeholders (online platforms, governments, etc.) in assessing what harmful content is and

how to deal with it? Are current legal frameworks (especially those establishing liability regimes for Internet intermediaries) fit for purpose or do they need adjustment?

AI GOVERNANCE | Automated decision-making and human-centric approaches

Artificial intelligence (AI) is now at the core of multiple digital services and products, from guiding our online experiences to powering smart devices. Some of the choices we now make in the digital space are influenced (to various degrees) by AI algorithms, often in ways that we are not aware of. Algorithms also influence (or even determine) some of the decisions others make about us (e.g. in the context of hiring processes). What are the parliamentary actions that could maximise the potential benefits of AI while limiting the risks? Do we need to place some limits on when and how AI is used? How can we ensure that human rights are not an after-thought in the context of AI-based decision-making?

OUTPUT FROM THE PARLIAMENTARY TRACK

Parliamentarians from around the world are invited to discuss these issues with experts, share their views on the proposed topics, explore the questions at hand, and exchange opinions and experience on (existing or potential) legislative solutions. The main messages that emerge from these exchanges (with potential guidelines, suggestions and recommendations for parliaments) will be captured as the formal output of the IGF 2021 parliamentary track.

PLAN OF ACTIVITIES

Preparatory sessions: September – November 2021, online

In a series of online meetings spread between September and November, parliamentarians will have an opportunity to:

- Familiarise themselves with the IGF and the Internet governance ecosystem, and
- Discuss the three key topics, during interactions with renowned subject-matter experts.

Parliamentary events at IGF 2021: 7–8 December 2021

During a dedicated track on 7–8 December, parliamentarians will:

- **Continue the debates on the key topics (Katowice & online)**

Building on the discussions during the preparatory sessions, parliamentarians will continue their exchanges about legislative action to address the digital policy challenges highlighted.

- **Convene in a parliamentary roundtable (Katowice & online)**

This public session will be built around the outcomes of the discussions on the three key themes of the IGF 2021 parliamentary track.

Participation in IGF 2021: 6–10 December 2021, Katowice & online

Parliamentarians are invited to actively participate in all other IGF 2021 sessions and contribute their views and experiences to the discussions. The overall programme will be made available on the IGF website.

Calendar of activities	
Date	Focus
Preparatory sessions for the parliamentary track (online)	
23 September, 12:00 – 14:00 UTC	[optional] The Internet governance ecosystem <ul style="list-style-type: none"> • How the Internet works • Key elements of the Internet Governance ecosystem
7 October, 13:00 – 14:30 UTC	Privacy rights and legitimate uses of personal data
21 October, 15:00 – 16:30 UTC	Balancing freedom of speech and the fight against harmful content: the role of Internet platforms
4 November, 12:00 – 13:30 UTC	AI governance: automated decision-making and human-centric approaches
18 November, 13:00 – 14:30 UTC	[optional] Meet the Internet Governance Forum <ul style="list-style-type: none"> • Overview of IGF processes • Discussions with the Multistakeholder Advisory Group, Dynamic Coalitions, Best Practice Forums, Policy Networks, and National, Regional and Youth IGF Initiatives.
Parliamentary events at IGF 2021 7–8 December (Katowice & online) Times are in CET (UTC+1)	
6 December, 19:00 – 20:00 & 20:00 – 21:30	Ceremonial music concert & Cocktail reception
7 December, 10:00 – 11:30	IGF 2021 Opening Ceremony
7 December, 14:00 – 15:30	Parliamentary session 1: Privacy rights and legitimate uses of personal data
7 December, 16:15 – 17:15	IGF 2021 parliamentary roundtable

7 December, <i>time and location tbc</i>	Parliamentary reception
8 December, 09:30 – 11:00	Parliamentary session 2: Balancing freedom of speech and the fight against harmful content – the role of Internet platforms
8 December, 11:30 – 13:00	Parliamentary session 3: AI governance – Automated decision-making and human-centric approaches
<i>MPs are also cordially invited to participate in other IGF 2021 activities.</i>	